
 

 

Concept and the purposes of punishment on criminal law of the Republic of 

Kazakhstan and foreign countries 

 

1. Concept, essence and the purposes of criminal penalty by the criminal legislation of 

the Republic of Kazakhstan and foreign countries. 

2. System of punishments by the criminal legislation of the Republic of Kazakhstan. 

3. Types punishment by the criminal legislation of the Republic of Kazakhstan 

 

1. The concept of punishment is defined in p.1 Art. 39 of the criminal code of Kazakhstan: 

"Punishment is the measure of the state coercion appointed under sentence of court. Punishment 

is applied to the person found guilty of commission of a criminal offense and consists in the 

deprivation provided by the present Code or restriction of the rights and freedoms of this 

person". The criminal code of the Republic of Kazakhstan, defining the purposes of punishment 

specifies: "Punishment is applied for restoration of social justice, and also correction of the 

convict and the prevention of commission of new criminal offenses both the convict, and other 

persons" (the p. 2 of Art. 39 of criminal code). Punishment doesn't aim at causing physical 

sufferings or humiliation of a human value. Therefore, the purposes of punishment are: 

restoration of social justice; 

correction of the convict; 

the prevention of new criminal offenses from the convict; 

the prevention of criminal offenses from other persons. 

Restoration of social justice as the purpose of criminal penalty for the first time is defined 

directly in the Criminal code of the Republic of Kazakhstan. Existence of such purpose follows 

from the principle of justice. "Restoration of social justice means harmony between character 

and degree of public danger of a crime and severity of punishment, and also perhaps complete 

and adequate recovery of the violated interests of the personality, society and state". Punishment 

is applied to satisfy sense of justice of people. The second important purpose of punishment is 

correction of the convict. Correction as the purpose of punishment is in reconstructing to the best 

mentality and behavior of the convict, to give him the chance to be exempted from antisocial 

views and habits which are shown in his behavior and which can become the reason of 

commission of crime, impart to him such socially useful qualities which he didn't possess. The 

prevention of new criminal offenses from the convict is the private (special) prevention, i.e. 

influence on the criminal penalty condemned by application, is expressed first of all that the 

court appoints to the guilty person such type of punishment and in such limits to provide the 

prevention of commission by the convict of new criminal offenses. 

Providing a task of the special prevention and first of all depriving of the convict of an 

opportunity to make new criminal offenses, the court strictly differentiates on the basis of the 

law and within the sanction of article of the law a look and a measure of punishment to the 

convict. The American criminal legislation gives concept of punishments as "Punishment in 

criminal law is any pain, suffering, a penalty, the restriction imposed on the person according to 

rules of law and on the decision or a sentence of court for the crime or a criminal offense made 

by him or for non-performance of the duty ordered by the law" Punishment possesses the 

following signs: 1) represents suffering or other adverse effects; 2) it is imposed for violation of 

rule of law; 3) the person for the offense (crime) made by him is exposed to him; 4) it is applied 

by persons who aren't made responsible, and 5) it is appointed and applied by "the established 

legal system against which the crime is committed". According to the German criminal and legal 

doctrine, punishment is a regular legal consequence is guilty perfect criminal action. The 

operating criminal code of Germany contains the section third which includes criminal and legal 

instructions about legal consequences of act in the General part. In modern English legal 

literature punishment usually is defined as "imperious causing suffering to the person for the 

crime committed by him". The following theories of punishment are distributed in England: a) 



 

 

punishments as punishment for the done harm; B) punishments as intimidation and c) 

punishments as cure of the criminal. Feature of the English criminal law in the doctrine about 

punishment is the combination of all three called theories. The triune purpose of punishment — 

punishment, intimidation and correction is proclaimed. The modern theory of punishment as 

punishments, or the theory of social requital, breaks up to a number of the interpretation having 

quite independent value in relation to the punishment purposes. Criminal code of France doesn't 

contain definition of punishment and doesn't formulate his purposes. It is told about some 

purposes of punishment in the Criminal Procedure Code 

France 1958 in relation to concrete criminal and legal measures. So, the persons 

condemned for murder of the minor who hasn't reached 15 years or for the murder interfaced to 

the rape or other crimes specified in Art. 718 of the Criminal Procedure Code of France serve 

sentence in the penal institutions allowing to provide consecutive medical and psychological 

adaptation. Such privilege as permission it is temporary to leave penal institution, aims "to 

prepare professional or social adaptation of the convict, to keep his family relations or to give 

him an opportunity to execute any duty demanding his presence" (Art. 723-3 of the Criminal 

Procedure Code).  

2. The system of punishments in the Criminal code of the Republic of Kazakhstan contains 

an exact and exhaustive list of measures of punishment which the court can appoint to the person 

who has committed the crime provided by the criminal law. 

Establishment of the exhaustive list of criminal and legal influence in system of 

punishments promotes legality strengthening, provides achievement of the purpose of 

punishment, gives to courts the chance to apply measures of criminal penalty in the limits set by 

the law and are listed in article 40 criminal code. In this article types of punishments are given in 

a certain sequence (system): from less heavy to heavier. All punishments prescribed by article 40 

criminal code are subdivided into three groups. The first of them is made by the main 

punishments, i.e. types of sentences which are imposed only independently and can't join other 

types. Treat them: corrective works; restriction of freedom; arrest; imprisonment; death penalty 

(p.1 Art. 40 of criminal code). 

The second group is made by the punishments applied only as additional i.e. in 

combination with the main. They can't be appointed independently but only join in addition to 

the main measures of punishment, strengthening retaliatory influence of punishment in general. 

Treat their number: confiscation of property, deprivation of a special, military or honorary title, 

cool rank, diplomatic rank, qualification class and the state awards, deprivation of the right to 

hold a certain position or to be engaged in a certain activity, exclusion out of borders of the 

Republic of Kazakhstan of the foreigner or the person without citizenship (the p. 3 of Art. 40 of 

criminal code). 

Additional sentences by court can be imposed in case they are directly provided in the 

sanction of article of Special part of the Criminal code. Additional punishments can't be heavier, 

than the main. If the law under which the guilty person is condemned, provides obligatory 

purpose of additional punishment, then non-use him can take place only in the presence of 

conditions; provided in the criminal law, with the obligatory instruction in a sentence of motives 

of such mitigation and the reference to the specified article of the criminal law. 

The third group is made by the punishment measures applied in quality as the main, and 

additional to the main punishment. The law carries to such punishments: a penalty, deprivation 

of the right to hold a certain position or to be engaged in a certain activity (the p. 3 of Art. 40 of 

criminal code) and attraction to public works. As the basic these sentences are imposed when 

they are provided in the sanction of concrete article of Special part of criminal code.  

3. According to article 41 criminal code the penalty can be applied by court as as the basic, 

and additional punishment. A certain material damage is caused to the person to whom as a 

measure of criminal penalty the penalty is appointed. In it retaliatory properties of a penalty are 

shown. Such collecting renders on the convict and on other persons educational influence and 

can play an essential role in the prevention of new crimes. 



 

 

Penalty as the basic and as additional sentence can be imposed only in the cases which 

are directly provided in sanctions by article of Special part of the criminal code. 

If the penalty isn't specified in the sanction of article according to which the crime is 

qualified, then it can't be applied neither as the basic, nor as additional punishment, except 

cases when it is applied on the basis of article 55 criminal code establishing a possibility of 

purpose of more lenient punishment than it is provided by the law. 

In each case the size of a penalty has to be defined by court individually, with weight of 

the committed crime, and property, marital status of the convict. The law defines the lower 

and top limits of a penalty. 

Execution of a penalty assigns the criminal and executive legislation to court.  

Deprivation of the right to hold a certain position or to be engaged in a certain activity. 

Deprivation of the right to hold a certain position or to be engaged in a certain activity is 

established for a period of one year till five years as a main type of punishment and for a period 

of six months till three years as an auxiliary view of punishment. For commission of corruption 

crimes deprivation of the right to hold certain positions or to be engaged in a certain activity is 

established for a period of up to ten years as a main type of punishment and for a period of one 

year till seven years as an auxiliary view of punishment. Deprivation of the right to hold certain 

positions or to be engaged in a certain activity can be imposed by court as the main sentence 

when this measure is provided in the sanction of the law or in article 55 criminal code when the 

court comes to softer measure of punishment. This type of punishment as alternative is provided 

in some articles of Special part of criminal code. As additional punishment this measure can be 

applied as in the cases which are specially specified in the sanction of article according to which 

perfect act is qualified and in other cases when on character of the crimes committed by the 

guilty person and the identity of the guilty person the court considers impossible preservation of 

the right behind him to hold certain positions or to be engaged in a certain activity. So, for 

example, at condemnation of the health worker for the inadequate performance of professional 

duties which has entailed "causing to a death face", to him along with such main types of 

punishment as restriction of freedom or imprisonment (Art. 317 of criminal code) sentence in the 

form of deprivation of the right to be engaged in profession of a physician can be in addition 

imposed.  

Attraction to public works 

Public works are appointed by court lasting from sixty till two hundred forty o'clock, not over 

four hours a day and are left by convicts free of charge, for time, free from the main work and 

study. The list of public works for the convicts involved in them is defined by local executive 

bodies or local governments. Features of this type of punishment are that convicts in time, free 

from the main work and study, not over four hours a day work for free in favor of the state. 

Corrective works 

As a type of criminal penalty corrective works consist in compulsory involvement of the convict 

to work for the term specified in a sentence of court with deduction in the income of the state of 

the corresponding part of his earnings (Art. 42 of criminal code). This type of punishment can be 

appointed only as the basic. Corrective works are applied in a case when this type of punishment 

is specially provided in the sanction of article of Special part of criminal code. 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

Цель лекции по теме понятие и цели наказания по уголовному праву Республики 

Казахстан и зарубежных стран 

 

Purpose is the formation of students deep theoretical knowledge on the concept and goals 

of criminal punishment and impart on this basis, strong skills and knowledge they need to 

effectively carry out the tasks assigned to students. systematic presentation of the students 

theoretical knowledge about the principles, categories and provisions of criminal law sciences, 

teaching students the correct orientation in the current criminal legislation, the development of 

abilities skillfully interpret and apply the provisions of criminal law, criminal offenses qualify. 

 

 

Fine, corrective labor, community service, restriction of freedom, arrest, imprisonment, the 

death penalty, confiscation of property, deprivation of special, military or honorary title, class 

rank, diplomatic rank, qualification class and state awards, deprivation of the right to occupy 

certain positions or engage in certain activities, deportation from the Republic of Kazakhstan 

foreigner or a stateless person 

 

 

1.What is the difference of punishment in Germany from the concept of punishment under 

the criminal code of the Republic of Kazakhstan 

 

2.What is the difference between the French concept of punishment from punishment 

under the Criminal Code of the Republic of Kazakhstan 

 

3.What is the purpose of restoring social justice 

 

4.What is the purpose of correcting the convicted  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

Понятие и цели наказания по уголовному праву Республики Казахстан и 

зарубежных стран 

 

1.Понятие, сущность и цели уголовного наказания по уголовному 

законодательству Республики Казахстан и зарубежных стран. 

2.Система наказаний по уголовному законодательству Республики Казахстан. 

3.Виды наказании по уголовному законодательству Республики Казахстан 

 

1.Понятие наказания определяется в ч. 1 ст. 39 УК РК: «Наказание есть мера 

государственного принуждения, назначаемая по приговору суда. Наказание применяется к 

лицу, признанному виновным в совершении уголовного правонарушения, и заключается в 

предусмотренном настоящим Кодексом лишении или ограничении прав и свобод этого 

лица». Уголовный кодекс Республики Казахстан, определяя цели наказания указывает: 

«Наказание применяется в целях восстановления социальной справедливости, а также 

исправления осужденного и предупреждения совершения новых уголовных 

правонарушений как осужденным, так и другими лицами» ( ч. 2 ст. 39 УК). Наказание не 

имеет своей целью причинение физических страданий или унижение человеческого 

достойнства.  Следовательно, целями наказания являются: 

восстановление социальной справедливости; 

исправление осужденного; 

предупреждение новых уголовных правонарушений со стороны осужденного; 

предупреждение уголовных правонарушений со стороны других лиц. 

Восстановление социальной справедливости как цель уголовного наказания впервые 

определена непосредственно в Уголовном кодексе Республики Казахстан. Наличие такой 

цели вытекает из принципа справедливости. «Восстановление социальной справедливости 

означает соразмерность между характером и степенью общественной опасности 

преступления и суровостью наказания, а также возможно полное и адекватное 

восстановление нарушенных интересов личности, общества и государства».Наказание 

применяется, чтобы удовлетворить чувство справедливости людей. Второй важной целью 

наказания является исправление осужденного. Исправление как цель наказания 

заключается в том, чтобы перестроить в лучшую сторону психику и поведение 

осужденного, дать ему возможность освободиться от антиобщественных взглядов и 

привычек, которые проявляются в его поведении и которые могут стать причиной 

совершения преступления, привить ему такие социально полезные качества, которыми он 

не обладал. Предупреждение новых уголовных правонарушений со стороны осужденного 

является частным (специальным) предупреждением, т.е. воздействие на осужденного 

путем применения  уголовного наказания, выражается в первую очередь в том, что суд 

назначает виновному такой вид наказания и в таких пределах, чтобы обеспечить 

предупреждение совершения осужденным новых уголовных правонарушений. 

Обеспечивая задачу специального предупреждения и прежде всего лишая осужденного 

возможности совершить новые уголовные правонарушения, суд строго дифференцирует 

на основе закона и в пределах санкции статьи закона вид и меру наказания осужденному. 

Американское уголовное законодательство дает понятие наказаний как «Наказание в 

уголовном праве — это любая боль, страдание, кара, ограничение, налагаемое на лицо в 

соответствии с нормами права и по решению или приговору суда за преступление или 

уголовное правонарушение, совершенное им, или за невыполнение обязанности, 

предписываемой законом» Наказание обладает следующими признаками: 1) представляет 

собой страдание или иные неблагоприятные последствия; 2) налагается за нарушение 

нормы права; 3) ему подвергается лицо за совершенное им правонарушение 

(преступление); 4) применяется лицами, которые сами не привлекаются к 



 

 

ответственности, и 5) назначается и применяется «учреждаемой правовой системой, 

против которой совершено преступление». По германской уголовно-правовой доктрине, 

наказание является регулярным правовым последствием виновно совершенного 

преступного деяния. Действующий УК Германии содержит в Общей части раздел третий, 

который включает в себя уголовно-правовые предписания о правовых последствиях 

деяния. В современной английской юридической литературе наказание обычно 

определяется как «властное причинение страдания лицу за совершенное им 

преступление».В Англии распространены следующие теории наказания: а) наказания как 

возмездия за причиненное зло; Б) наказания как устрашения и в) наказания как средства 

исправления преступника. Особенностью английского уголовного права в учении о 

наказании является комбинация всех трех названных теорий. Провозглашается триединая 

цель наказания — возмездие, устрашение и исправление. Современная теория наказания 

как возмездия, или теория социального воздаяния, распадается на ряд толкований, 

имеющих применительно к целям наказания вполне самостоятельное значение. УК 

Франции не содержит определения наказания и не формулирует его целей. О некоторых 

целях наказания говорится в УПК 

Франции 1958 г. применительно к конкретным уголовно-правовым мерам. Так, лица, 

осужденные за убийство несовершеннолетнего, не достигшего 15 лет, либо за убийство, 

сопряженное с изнасилованием или другими преступлениями, указанными в ст. 718 УПК 

Франции, отбывают наказание в пенитенциарных учреждениях, позволяющих обеспечить 

последовательную медицинскую и психологическую адаптацию. Такая льгота, как 

разрешение временно покидать пенитенциарное учреждение, имеет целью «подготовить 

профессиональную или социальную адаптацию осужденного, сохранить его семейные 

отношения или предоставить ему возможность выполнить какую-либо обязанность, 

требующую его присутствия» (ст. 723-3 УПК).  

2.Система наказаний в Уголовном кодексе Республики Казахстан содержит точный 

и исчерпывающий перечень мер наказания, которые суд может назначить лицу, 

совершившему преступление, предусмотренное уголовным законом. 

Установление исчерпывающего перечня уголовно-правового воздействия в системе 

наказаний способствует укреплению законности, обеспечивает достижение цели 

наказания,  судам дает возможность применить меры уголовного наказания в пределах, 

установленных законом и перечислены в статье 40 УК. В этой статье виды наказаний 

приводятся в определенной последовательности (системе): от менее тяжких к более 

тяжким. Все предусмотренные статьей 40 УК наказания подразделяются на три группы. 

Первую из них составляют основные наказания, т.е. виды наказаний, которые 

назначаются только самостоятельно и не могут присоединиться к другим видам. К ним 

относятся: исправительные работы; ограничение свободы; арест; лишение свободы; 

смертная казнь (ч. 1 ст. 40 УК). 

Вторую группу составляют наказания, применяемые только в качестве 

дополнительных, т.е. в сочетании с основными. Они не могут назначаться 

самостоятельно, а только присоединяются в дополнение к основным мерам наказания, 

усиливая карательное влияние наказания в целом. К их числу относятся: конфискация 

имущества, лишение специального, воинского или почетного звания, классного чина, 

дипломатического ранга, квалификационного класса и государственных наград, лишение 

права занимать определенную должность или заниматься  определенной деятельностью, 

выдворение за пределы Республики Казахстан иностранца или лица без гражданства(ч. 3 

ст. 40 УК). 

Дополнительные наказания судом могут назначаться в том случае, если они прямо 

предусмотрены в санкции статьи Особенной части Уголовного кодекса. Дополнительные 

наказания не могут быть более тяжкими, чем основные. Если закон, по которому 

осуждается виновный, предусматривает обязательное назначение дополнительного 

наказания, то неприменение его может иметь место лишь при наличии условий; 



 

 

предусмотренных в уголовном законе, с обязательным указанием в приговоре мотивов 

такого смягчения и ссылкой на указанную статью уголовного закона. 

Третью группу составляют меры наказания, применяемые в качестве, как основных, 

так и дополнительных к основному наказанию. К таким наказаниям закон относит: штраф, 

лишение права занимать определенную должность или заниматься определенной 

деятельностью (ч. 3 ст. 40 УК) и привлечение к общественным работам. В качестве 

основного эти наказания назначаются в тех случаях, когда они предусмотрены в санкции 

конкретной статьи Особенной части УК.  

3.В соответствии со статьей 41 УК штраф может быть применен судом как в 

качестве основного, так и дополнительного наказания. Лицу, которому в качестве меры 

уголовного наказания назначен штраф, причиняется определенный материальный ущерб. 

В этом проявляются карательные свойства штрафа. Такое взыскание оказывает на 

осужденного и на других лиц воспитательное воздействие и может сыграть существенную 

роль в предупреждении новых преступлений. 

Штраф как основное и как дополнительное наказание может назначаться только в 

случаях, прямо предусмотренных в санкциях статьей Особенной части Уголовного 

кодекса. 

Если штраф не указан в санкции статьи, по которой квалифицировано преступление, 

то он не может быть применен ни в качестве основного, ни в качестве дополнительного 

наказания, кроме случаев, когда он применяется на основании статьи 55 УК, 

устанавливающей возможность назначения более мягкого наказания, чем предусмотрено 

законом. 

В каждом конкретном случае размер штрафа должен определяться судом 

индивидуально, с учетом тяжести совершенного преступления, и имущественного, 

семейного положения осужденного. Закон определяет нижний и верхний пределы штрафа. 

Исполнение штрафа уголовно-исполнительное законодательство возлагает на суд.  

Лишение права занимать определенную должность или заниматься определенной 

деятельностью. 

Лишение права занимать определенную должность или заниматься определенной 

деятельностью устанавливается на срок от одного года до пяти лет  в качестве 

основного вида наказания и на срок  от шести месяцев до трех лет в качестве 

дополнительного вида наказания. За совершение коррупционных преступлений 

лишение права занимать определенные должности или заниматься определенной 

деятельностью устанавливается на срок до десяти лет в качестве основного вида 

наказания и на срок от одного года до семи лет в качестве  дополнительного вида 

наказания. Лишение права занимать определенные должности или заниматься 

определенной деятельностью может назначаться судом в качестве основного наказания 

тогда, когда эта мера предусмотрена в санкции закона или в статье 55 УК, когда суд 

приходит к более мягкой мере наказания. В некоторых статьях Особенной части УК 

предусмотрен этот вид наказания в качестве альтернативного. В качестве 

дополнительного наказания эта мера может применяться как в случаях, специально 

указанных в санкции статьи, по которой квалифицируется совершенное деяние, так и в 

иных случаях, когда по характеру совершенных виновным преступлений и личности 

виновного суд считает невозможным сохранение за ним права занимать определенные 

должности или заниматься определенной деятельностью. Так, например, при 

осуждении медицинского работника за ненадлежащее выполнение профессиональных 

обязанностей, повлекшее «причинение лицу смерти», ему наряду с такими основными 

видами наказания, как ограничение свободы или лишение свободы ( ст. 317 УК), 

дополнительно может быть назначено наказание в виде лишения права заниматься 

врачебной деятельностью.  

Привлечение к общественным работам 



 

 

Общественные работы назначаются судом продолжительностью от шестидесяти до 

двухсот сорока часов, не свыше четырех часов в день и отбываются осужденными 

бесплатно, в свободное от основной работы и учебы время. Перечень общественных работ 

для привлекаемых к ним осужденных определяется местными исполнительными органами 

или органами местного самоуправления. Особенности этого вида наказания заключаются 

в том, что осужденные в свободное от основной работы и учебы время не свыше четырех 

часов в день работают бесплатно в пользу государства. 

Исправительные работы 

Как вид уголовного наказания исправительные работы заключаются в 

принудительном привлечении осужденного к труду на срок, указанный в приговоре 

суда, с удержанием в доход государства соответствующей части его заработка (ст. 42 

УК). Этот вид наказания может быть назначен только в качестве основного. 

Исправительные работы применяются в случае, когда данный вид наказания 

специально предусмотрен в санкции статьи Особенной части УК. 

 
 

 


